場洗盤 萊斯·馬雷 THE TIN WASH DISH LES MURRAY



編輯 Editors

北島 Bei Dao 陳嘉恩 Shelby K. Y. Chan 方梓勳 Gilbert C. F. Fong 柯夏智 Lucas Klein 馬德松 Christopher Mattison 宋子江 Chris Song

#### 出版 Publisher

香港中文大學出版社 The Chinese University Press

#### 封面影像 Cover Image 北島 Bei Dao

#### 出版日期 Date of Publication 二零一五年十一月 November 2015

#### 國際書號 ISBN

978-962-996-723-9

本書版權為香港中文大學所有,個別詩篇及翻譯的版權則屬個別作者及譯者所有。除獲本大學書面允許外,不得在任何地區,以任何方式,任何文字翻印、仿製或轉載本書文字或圖像。

This collection and editorial matters © The Chinese University of Hong Kong, 2015 Individual poems and translations © Individual contributors

All rights reserved. No part of this book may be reproduced or transmitted by any means without written permission from The Chinese University of Hong Kong.

#### 香港國際詩歌之夜 2015 International Poetry Nights in Hong Kong 2015 主辦單位 Organizer 香港中文大學文學院 Faculty of Arts, The Chinese University of Hong Kong

#### 協辦單位 Co-organizers

香港中文大學中國文化研究所
Institute of Chinese Studies, The Chinese University of Hong Kong 香港中文大學出版社 The Chinese University Press 香港兆基創意書院 HKICC Lee Shau Kee School of Creativity 廣州時刻文化傳播有限公司 Moment Communications

#### 贊助 Sponsors

香港法國文化協會 Alliance Française de Hong Kong 上海廿一文化發展有限公司 Shanghai 21 Culture Promotion Co., Ltd. 中國會 The China Club 香港文學出版社有限公司 The Hong Kong Literary Press Co. Limited 斑馬谷文化發展 (北京)有限公司 Zebra Valley Culture Development

#### Printed in Hong Kong

**萊斯·馬雷**,著名澳洲詩人,生於1938年10月,1965年開始發表詩歌,至今出版超過16本詩集。他居住在新南威爾士州本雅鄉的農場,即是他出生的地方。馬雷的詩曾被翻譯成德文、荷蘭文、丹麥文、挪威文、瑞典文、法文、意大利文、斯洛文尼亞文、馬其頓文和西班牙文等,在世界各地出版,並贏得許多國際詩歌獎,包括「格蕾絲利文詩歌獎」、「皮特拉克詩歌獎」、「英國皇后詩歌金章」、「T.S. 艾略特詩歌獎」、「意大利蒙德約國際詩歌獎」等。在馬雷的作品中,衝突的主題多出現於早年他在城市時寫的詩,回歸鄉野後,他嘗試抵抗都市題材的誘惑。

Les Murray, born October 1938, is a prominent Australian poet who has published 16 poetry collections since 1965. He lives on a small former farm at Bunyah, the rural district in which he grew up. Some of his collections have been published in translation, notably in German, Dutch, Danish, Norwegian, Swedish, French, Italian, Slovenian, Macedonian and Spanish, and he has won notable prizes in several of the listed languages. Prominent prizes in English that have come his way home have included the Petrarch Prize, the T. S. Eliot Prize, Queen's Gold Medal for Poetry and the Mondello Prize in Italy. Conflict is a diminishing theme in his writing, and plays a lesser role now than in earlier years, being set aside very largely by subjects of rural life and the Lord. He has tended to resist urgings to concentrate on urban subjects.

#### 《詩歌與衝突》 盒裝叢書 POETRY AND CONFLICT Box Set Collection

- 1 沉默 穆罕默德·貝尼斯 Silence Mohammed Bennis
- 2 獵像者 陳黎 The Image Hunter Chen Li
- 3 船隻粉碎之歌 彼得·科爾
  Song of the Shattering Vessels Peter Cole
- 4 沉睡在加沙 納捷宛·達爾維什 Sleeping in Gaza Najwan Darwish
- 5 要戰爭,不要戰爭 揚·米歇爾·埃斯比達列 Make war not war Jean-Michel Espitallier
- 6 語義和營養 **詹瑪・歌爾伽** Semantics and Nutrition **Gemma Gorga**
- 7 我身體裏的鹽裙 **金惠順** The Salt Dress Inside Me **Kim Hyesoon**
- 8 做緬族人的壓力 科科瑟 the burden of being bama ko ko thett
- 9 因為天空曾經真實 衣田·拉朗德 Because the sky was real Étienne Lalonde
- 10 行為藝術 飲江 Performance Art Lau Yee-ching
- 11 我們說過的話陰魂不散 尼古拉·馬茲洛夫 What We Have Said Haunts Us Nikola Madzirov
- 12 在樹與非樹之間 艾棘·米索 Between the Trees and the non-Trees Agi Mishol
- 13 藍之詩 水田宗子 Poem in Blue Noriko Mizuta
- 14 錫洗盤 萊斯·馬雷 The Tin Wash Dish Les Murray
- 15 暗點 費平樂 Scotoma Fernando Pinto Do Amaral
- 16 普拉多 格列勃·舒爾比亞科夫 Prado Gleb Shulpyakov
- 17 脈水歌 宋琳 Song of Exploring the Waterways Song Lin
- 18 一詩一書 多和田葉子 a Poem for a Book Yoko Tawada
- 19 餓鬼 安妮·華曼 Hungry Ghost Anne Waldman
- 20 致另一個世界 王小妮 To Another World Wang Xiaoni
- 21 公園裏的死者 加桑·扎克坦 The Dead in the Garden Ghassan Zaqtan
- 22 香港之夜 Hong Kong Night

# 目錄 Contents

Kiss of the Whip 吻鞭	. 6
The Gum Forest 桉樹林	12
The Bulldozer 推土機	18
Poetry and Religion 詩與宗教	20
The Tin Wash Dish 錫洗盤	24
Shellback Tick 龜殼蜱	28
Dead Trees in the Dam 水塘上的枯樹	30
It Allows a Portrait in Line Scan at Fifteen 十五歲詩畫像	34

Deaf Language 聲語	44
A Postcard 一張明信片	46
The Images Alone 意象罷了	48
The Moon Man 月人	50
The Great Cuisine Cleaver Dance Sonnet 切工廚師之舞十四行詩	52
The Poisons of Right and Left 左右之毒	54
Death from Exposure 曝光致死	56
The Farm Terraces 梯田	58



編輯 Editors

北島 Bei Dao 陳嘉恩 Shelby K. Y. Chan 方梓勳 Gilbert C. F. Fong 柯夏智 Lucas Klein 馬德松 Christopher Mattison 宋子江 Chris Song

中文翻譯:宋子江

## 目錄 Contents

Wiss of the Whip 吻鞭	6
The Gum Forest 核樹林	12
The Bulldozer 推土機	18
Poetry and Religion 詩與宗教	20
The Tin Wash Dish 錫洗盤	24
Shellback Tick 龜殼蜱	28
Dead Trees in the Dam 水塘上的枯樹	30
It Allows a Portrait in Line Scan at Fifteen 十五歲詩畫像	34

Deaf Language 聲語	44
A Postcard 一張明信片	46
The Images Alone 意象罷了	48
The Moon Man 月人	50
The Great Cuisine Cleaver Dance Sonnet 切工廚師之舞十四行詩	52
The Poisons of Right and Left 左右之毒	54
Death from Exposure 曝光致死	56
The Farm Terraces 梯田	58

# 萊斯·馬雷 Les Murray

### Kiss of the Whip

In Cardiff, off Saint Mary's Street, there in the porn shops you could get a magazine called Kiss of the Whip. I used to pretend I'd had poems in it.

Kiss of the Whip. I never saw it.

I might have encountered familiar skills
having been raised in a stockwhip culture.

Grandfather could dock a black snake's head,

Stanley would crack the snake for preference leap from his horse grab whirl and jolt! the popped head hummed from his one-shot slingshot.

The whips themselves were black, fine-braided,

arm-coiling beasts that could suddenly flourish and cut a cannibal strip from a bull (millisecond returns) or idly behead an ant on the track. My father did that. A knot in the lash would kill a rabbit.

There were decencies: good dogs and children were flogged with the same lash doubled back.

A horsehair plait on the tip for a cracker

sharpened the note. For then or twelve thousand years this was the sonic barrier's one human fracture. Whip-cracking is that: thonged lightning making the leanest thunder.

When black snakes go to Hell they are affixed by their fangs to carved whip-handles and fed on nothing but noonday heat, sweat and flowing rumps and language.

They writhe up dust-storms for revenge and send them roaring where creature comfort's got with a touch of the lash. And that is a temple yard that will bear more cleansing before, through droughts and barracks, those lax, quiet-speaking, sudden fellows emerge where skill unbraids from death and mastering, in Saint Mary's Street.

## 吻鞭

卡迪夫城,聖瑪麗街邊 情色舖林立,你能找到 一本雜誌,叫《吻鞭》。 我常假裝自己在雜誌上面發表了詩歌。

《吻鞭》。我從未見過。 我可能曾經見過熟悉的技巧 畢竟我是在牧鞭文化中長大。 祖父還會用鞭抽起一條黑蛇的頭,

史丹利能用鞭隨意抽打蛇身 還抓著馬繩跳下,跑圈顛簸! 蛇頭被擊中,鞭準下嗚咽。 鞭身是黑色的,編結得不錯,

猶如叉起手臂的野獸,突然活躍起來 從一頭公牛身上抽出人食的肉條 (毫秒間回頭)或休憩中抽斷 蟻隊中螞蟻的頭。我父親就幹過。